

[1]陈艺芳,吴丽娟,许金洪.一次强热带风暴引发的阶段性强降水分析[J].自然灾害学报,2009,01:199-203.

CHEN Yi-fang,WU Li-juan,XU Jin-hong.Analysis of a staged heavy precipitation caused by severe tropical storm[J].,2009,01:199-203.

点击复制

一次强热带风暴引发的阶段性强降水分析 (PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2009年01期 页码: 199-203 栏目: 出版日期: 1900-01-01

Title: Analysis of a staged heavy precipitation caused by severe tropical storm

作者: [陈艺芳](#)^{1; 2}; [吴丽娟](#)²; [许金洪](#)²

1. 南京信息工程大学大气科学系, 江苏 南京 210044;
2. 福建省莆田市气象局, 福建 莆田 351100

Author(s): [CHEN Yi-fang](#)^{1; 2}; [WU Li-juan](#)²; [XU Jin-hong](#)²

1. Department of Atmospheric Science, Nanjing University of Information Science and Technology, Nanjing 210044, China;
2. Putian Meteorological Office, Putian 351100, China

关键词: [强降水](#); [螺旋云系](#); [中小尺度雨带](#); [湿焔平流](#); [位势不稳定](#)

Keywords: [heavy precipitation](#); [spiral cloud system](#); [mesoscale/microscale rain belt](#); [wet enthalpy advection](#); [potential instability](#)

分类号: P458.+21.1

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 2006年强热带风暴"碧利斯"引发了莆田市7月14-17日的持续强降水过程,这次强降水过程虽持续时间较长,但其发生的阶段性很明显.从不同阶段的强降水引发机制出发,利用湿焔平流、总能量、假相当位温等进行了详细分析,结果表明,强降水第一阶段是由热带风暴外围螺旋云系带来的,第二阶段是西南低空急流促发的结果,第三阶段主要是位势不稳定引发的局地强降水.

Abstract: The 2006 strong tropic storm "Bilis" brings lasting heavy rain in Putian from July 14 to July 17. Though the rain lasts long, its staged character is rather distinct. Starting from the triggering mechanism of different stages of the rain, this article makes a detailed analysis with wet enthalpy advection, total energy, pseudo-equivalent potential temperature ect. The analysis result shows: the first stage is brought by spiral clouds band circled outside the tropical storm; the second stage is the result of the southwesterly low-level jet; the third stage. slocal strong precipitation is caused by the potential instability.

参考文献/REFERENCES

- [1] 沈沛英,姜彤,吴宜进.1998年长江流域暴雨洪水环流背景分析[J].自然灾害学报,2000,9(1):7-12.
- [2] 陈瑞闪.台风[M].福建科学技术出版社,2002.575-580.
- [3] 朱乾根等.天气学原理[M].气象出版社,2000.440-444.

导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(854KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

统计/STATISTICS

[摘要浏览/Viewed](#) 39

[全文下载/Downloads](#) 26

[评论/Comments](#)



备注/Memo: 收稿日期:2007-07-19;改回日期:2007-10-23。

作者简介:陈艺芳(1981-),女,工程师,主要从事气象预报方面研究.E-mail:chenyifang1121@126.com

更新日期/Last Update: 1900-01-01